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Protokół  

z posiedzenia Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej i Porządku Publicznego  

Rady Miejskiej w Więcborku z dnia 21.11.2016 r. 

 

 

Spotkanie odbyło się w salce narad Urzędu Miejskiego w Więcborku.  

 

Posiedzenie trwało od godz. 8:00 – 10:00.  

 

Obecność według załączonej listy obecności.   

 

Spoza Komisji w spotkaniu uczestniczyli:  

 

1. Burmistrz Więcborka – Waldemar Kuszewski 

2. Dyrektor MGOPS – Tomasz Siekierka 

 

Na wstępie Przewodnicząca Komisji p. Beata Lida powitała wszystkich zebranych 

przypominając przesłaną wcześniej radnym tematykę porządku obrad, która obejmowała:  

 

1. Zaopiniowanie projektów uchwał z zakresu kompetencji Komisji. 

2. Raport z monitoringu Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy 

Więcbork. 

3. Bezdomność i ubóstwo w Gminie Więcbork. 

4. Sprawy różne. 

 

Ad. 1.  

Dyrektor MGOPS – T. Siekierka przedstawił projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego 

Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 

Narkomanii na rok 2017. Uchwała dotyczy przyjęcia dwóch programów jednocześnie, tzn. 

profilaktyki i przeciwdziałania narkomani. Ustawa dopuszcza możliwość przyjęcia programów 

jedną uchwałą. Jest to program roczny. Dyrektor T. Siekierka zwrócił uwagę na kwoty 

wydawane na alkohol w gminie w ciągu ostatnich kilku lat. Przedstawił informacje dotyczące 

przeprowadzonych ankiet w szkołach w zakresie dostępności do alkoholu oraz papierosów. 

Przedstawione zostały informacje dotyczące liczby wniosków skierowanych do sądu oraz 

liczby rejestrowanych osób uzależnionych. Ponadto Program opisuje cele i zadania 

przewidziane do realizacji w 2017 r. oraz preliminarz wydatków, a także działania 

podejmowane przez Gminną Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Program 

stanowi załącznik do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji pytała czy podjęcie uchwały co roku jest obligatoryjne? 

 

T. Siekierka wyjaśnił, że realizacja Programu jest związana z budżetem i trudno byłoby 

uchwalić kilkuletni program. 

 

Radny S. Piłka zapytał o stopień trudności w uzyskaniu zezwolenia na sprzedaż alkoholu? 
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Burmistrz W. Kuszewski odpowiedział, że jest znaczący wzrost środków wydanych na alkohol, 

natomiast z informacji przedstawionej na stronie 22 projektu Programu wynika, że ilość 

punktów sprzedaży napojów alkoholowych zmalała. Wynika z tego, że nie liczba punktów 

decyduje o spożyciu alkoholu. 

 

Radna B. Lida zapytała czy w gminie są osoby uzależnione od narkotyków? 

 

T. Siekierka odpowiedział, że ośrodek nie posiada takiej informacji. W historii Ośrodka był  

jeden przypadek skierowania osoby do ośrodka. Wydaje się natomiast, że może to być problem 

ukryty. Poinformował, że Gminna Komisja działa w dwóch zespołach. Są przeprowadzane 

kontrole punktów sprzedaży napojów alkoholowych, również niezapowiedziane, aby 

sprawdzić czy np. w punkcie są wywieszone informacje zgodne z ustawą. 

 

Radny R. Kałaczyński dodał, że dobrem pomysłem na promocję życia bez alkoholu jest sport. 

 

Zdaniem Radnego S. Piłka działania powinny obejmować również edukację w zakresie 

kulturalnego spożywania alkoholu. 

 

Więcej pytań nie było.  

 

Przystąpiono do głosowania. 

 

Wynik głosowania. 

 

„za” jednogłośnie 

 

Ad. 2.  

Dyrektor MGOPS przedstawił projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 

Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie w Gminie 

Więcbork na lata 2017-2022. Wyjaśnił, że przyjęcie Programu wynika z przepisów ustawy o 

przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie, która dopuszcza uchwalenie Programu kilkuletniego. 

Omówione zostały założenia Programu, dane statystyczne, procedura stosowania Niebieskiej 

Karty, ich liczba. Z tym Programem wiąże się praca Zespołu Interdyscyplinarnego.  

Na posiedzenia Zespołu zapraszane są oddzielnie osoby doznające przemocy oraz oddzielnie 

stosujące przemoc. Każda z jednostek czy służb wchodzących w skład Zespołu ma znaczenie. 

Z danych przekazanych przez policję wynika, że wzrasta liczba interwencji. Z jednej strony 

wskazuje to na istnienie przemocy, ale z drugiej pokazuje również wzrost świadomości. 

Problem jest z ofiarami, które muszą zostać zabrane z domu. Są sposoby, aby ten problem 

rozwiązać. Wystarczyłaby decyzja prokuratora o zakazie zbliżania się sprawcy do ofiary,  

ale wydanie zakazu jest bardzo trudne. 

 

Radny S. Piłka zauważył, że system jest zły. Zabiera się ofiarę, dzieci, a sprawca przemocy 

może bezkarnie pozostać w domu. Powinno być odwrotnie. Ofiara i dzieci powinny pozostać 

w domu, a opieka powinna się zająć takimi osobami. Może Komisja powinna złożyć formalny 

wniosek do sądu rodzinnego, aby ułatwić procedurę odizolowania sprawcy przemocy od ofiary. 

 

T. Siekierka wyjaśnił, że problem jest w momencie kiedy nie ma przemocy w trakcie 

interwencji. Prokurator przy podejmowaniu decyzji o zakazie zbliżania się chce mieć dowody. 

 

Radna B. Lida zapytała ile w 2015 r. było przypadków, kiedy sprawca powinien zostać 

odizolowany, a tak się nie stało? 
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T. Siekierka odpowiedział, że trudno jest odpowiedzieć na to pytanie. Zdarza się kilka –  

do 5 przypadków kiedy widziano by potrzebę eliminacji. Praca z rodziną jest również zadaniem 

opieki. 

 

Przewodnicząca komisji B. Lida poprosiła o przedstawienie liczby z ostatnich 5 lat, aby móc 

wystosować prośbę do Prezesa Sądu Rodzinnego o weryfikację sytuacji, kiedy istnieje 

konieczność odizolowania sprawcy od ofiary, aby to sprawca musiał opuścić dom. 

 

T. Siekierka zasugerował, że decyzję podejmuje prokurator, więc lepiej do niego wystosować 

taka prośbę. 

 

Radna B. Lida odpowiedziała, że można dwukierunkowo wystosować pismo – do prokuratury 

i do sądu. 

 

Więcej pytań nie było. 

 

Przystąpiono do głosowania. 

 

Wynik głosowania. 

 

„za” jednogłośnie 

 

Ad. 3. 

Dyrektor T. Siekierka  przedstawił „Raport z minitoringu Strategii Rozwiązywania Problemów 

Społecznych Gminy Więcbork na lata 2014-2021. Dane za rok 2015”. Raport stanowi załącznik  

do protokołu. Dyrektor MGOPS zwrócił uwagę na utrzymującą się dużą liczbę podmiotów objętych 

wsparciem. Chodzi o usługi opiekuńcze, świadczone przez opiekunki w domach osób starszych, 

chorych, niepełnosprawnych. Jest to 70 środowisk dziennie, gdzie pracę świadczy 15 opiekunek. 

Powoduje to, że średnio tylko 1,5 godz. dziennie przypada na środowisko. W tej chwili jest lista 

osób oczekujących. Jest to 17 osób. Ważną rzeczą jest podejmowanie działań na rzecz powstania 

lokalnych form opieki całodobowej. Może Komisja ma jakiś pomysł, albo może warto zwrócić się 

do Zarządu Powiatu czy są jakieś plany dotyczące powstania oddziału przy szpitalu. Jest potrzeba 

utworzenia oddziału opieki długoterminowej. Rośnie liczba osób umieszczanych w domach 

pomocy społecznej. Pewnym rozwiązaniem problemu byłoby utworzenie właśnie takiego oddziału. 

Przedmiotem dyskusji powinien również stać się temat mieszkań chronionych. 

 

Radna B. Lida odpowiedziała, że jej zdaniem jest to kwestia diagnozy czy w powiecie są potrzeby 

innych gmin. Może faktycznie warto wystosować wspólne pismo wszystkich burmistrzów i wójta 

do Rady Powiatu albo spółki szpitalnej o przeanalizowanie tematu. 

 

T. Siekierka wyjaśnił, że temat jest poruszany na spotkaniach dyrektorów ośrodków pomocy 

społecznej, którzy widzą istnienie problemu i potrzebę utworzenia takiego oddziału. 

 

Burmistrz W. Kuszewski zadeklarował, że podczas organizowanego 2 grudnia konwentu 

burmistrzów byłaby okazja do przedyskutowania tematu. 

 

Radny S. Piłka zapytał czy ośrodek prowadzi rozmowy z rodzinami osób starszych? 

 

Burmistrz W. Kuszewski odpowiedział, że obserwuje specyficzne podejście grupy mieszkańców, 

którzy oczekują rozwiązania problemu przez burmistrza czy dyrektora ośrodka pomocy społecznej. 

 

T. Siekierka wyjaśnił, że przede wszystkim prowadzone są rozmowy. Jest wywiad. Wiemy czy jest 

rodzina. Uświadamiamy obowiązek zajęcia się rodzicem. Kiedy rodzina się odwraca musimy się 

zająć taką osobą. Jest również pomysł wdrożenia tzw. pomocy sąsiedzkiej. 



4 

 

Radny S. Piłka zapytał czy jeśli jest rodzina kto ponosi koszty utrzymania rodzica? 

 

T. Siekierka odpowiedział, że jest to odpłatna pomoc, której wysokość wynika z dochodu osoby, 

której pomoc jest świadczona. Nie ma możliwości ściągania odpłatności z dzieci. Natomiast  

w pracy z rodziną na tyle motywujemy dzieci, aby dokładały środki finansowe do tej formy 

pomocy. Natomiast w przypadku domu pomocy społecznej jest możliwość alimentacji, która 

wynika z przepisów prawa.  

 

Radna B. Lida zapytała czy ośrodek jest upoważniony do złożenia wniosku do sądu  

o zabezpieczenie przez dzieci swoich rodziców. 

 

T. Siekierka odpowiedział, że jest prawna możliwość skierowania do sądu o tzw. przymusową 

alimentację. Wniosek jest taki, że trzeba sięgać po to narzędzie. 

 

Radna B. Lida odpowiedziała, że jest sygnał, aby korzystać z uprawnień przysługujących 

kierownikowi ośrodka pomocy społecznej.  

 

Ad. 4 

Kolejnym tematem omówionym przez Dyrektora MGOPS  T. Siekierka był temat dotyczący 

bezdomności i ubóstwa. Stwierdził, że bezdomność nie jest to problem kojarzony dosłownie  

z bezdomnością. Jest 1 lub 2 osoby, które przebywają w Polsce, u kogoś. Z problemem spotykamy 

się kiedy osoba taka trafia do szpitala i powstaje problem ubezpieczenia. Jedna osoba zostanie 

umieszczona w Kołaczkowie. Maleje liczba osób korzystających ze świadczeń. Wpływ na to ma 

program 500+. Zmienia się natomiast charakter pracy, ponieważ rodziny potrzebują więcej pomocy 

socjalnej. Ubóstwo natomiast występuje u osób starszych. Najczęstsza forma pomocy to zasiłek 

specjalny. 

 

Więcej pytań nie było. 

 

Ad. 5 

Sprawy różne. 

 

Przewodnicząca Komisji B. Lida poinformowała, że radni otrzymali pismo Komendanta 

Powiatowego Policji z prośbą o zabezpieczenie środków na dodatkowe patrole oraz samochód. 

Kolejne pisma, które Radni posiadają w materiałach to wniosek o przedłużenie czasu 

obowiązywania dotychczasowych taryf otrzymane z Zakładu Gospodarki Komunalnej oraz pismo 

z Nadleśnictwa informujące o konieczności zabezpieczenia pomnika przyrody. Wyjaśniła,  

że w sprawie pomnika decyzję podejmie Burmistrz. Natomiast pozostałe sprawy zostaną omówione 

na jutrzejszej Komisji Budżetu. 

 

Radny R. Kałaczyński przypomniał o propozycji Komisji w sprawie zakupu rowerów dla patroli 

policji. Stwierdził, że można podtrzymać wcześniejszą propozycję w tym temacie. 

 

 

Więcej pytań nie było. 

 

Spotkanie Komisji zakończono. 

 

Prot. E.K.K. 

 

Przewodnicząca Komisji 

 

/-/ Beata Lida 
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